
izreklo željo, da se objavita. Ganglov referat te 
časti ni dosegel in je res boljše, da ga ne razgali. 
Učiteljstvo, ki je slišalo tudi referat višjega šol
skega nadzornika Dr. Poljanca, je povešalo očL 
Ugled učiteljskega stanu zahteva, da nam naš 
višji šolski nadzornik ne bode točil več take li
monade.* ■— O takih osebnih napadih, ki ponižu
jejo našega, po nas samih izbranega moža, v ka
terega imamo glede šolstva in dobrobit učiteljstva 
neomejeno zaupanje, se čuti naš stan globoko 
užaljen. Odločno in brezobzirno povemo, da bo
mo vsikdar in proti vsakomur z vso resnostjo m 
z vso močjo, ki jo nudijo naše stanovske organi
zacije in naš stanovski ponos in naša zavednost 
ter ugled učiteljskega stanu, katerega si v javnosti 
ne pustimo blatiti nikjer in po nikomur — storili 
svojo dolžnost in se ne bomo strašili najskrajnej
ših konsekvenc, da izvojujemo osebno svobodo 
možu, kadar nastopa' kot naš predpostavljeni v 
svoji službeni funkciji. 

Članek sam po svoji famozni vsebini je tako 
nizkoten, da bi bilo nas nevredno izgubljati o njem 
najmanjšo besedo, sad je moralno pokvarjene du
še. Mislim, da imamo vsi toliko stanovskega po
nosa da le pomilovalno zremo na dotičnega du
ševnega reveža in vse tiste njegove privržence, 
ki morejo kaj enako podlo nizkega zagrešiti. S 
toliko večjim gnjevom in z žalostjo v duši pa mo
ramo obžalovati in pomilovati krivce tedaj, če 
nosijo njih nevredno, a nam prcvzvišeno ime uči
telj. Vaša udeležba in pritrjevanje mojim izvaja
njem mi spričuje, da je ljubljansko učiteljstvo sta
novsko zavedno in pripravljeno braniti čast in 
poštenje svojega, za šolstvo vnetega moža, kate
remu zaupamo in bomo zaupali, dokler bo hodil 
po tej peti poštenosti. Zavedajo naj se vsi na
sprotniki učiteljstva da smo močni dovolj, da bo
mo izvojevali pravo prostost svojim predstojni
kom in nam samim. 

Napad je toliko nizkotnejši, ker vlači uradno, 
povsem strokovno stvar na pot političnega stran
karstva z namenom razvneti med vrstami učitelj
stva nov razdor, nove prepire in neslogo tudi v 
strogo strokovnostanovskih zadevah. — Naša 
pot je k solidarnosti, k toleranci v skupno stanov
sko nepolitično organizacijo. Nasprotnikom učit. 
stanu je naš program neljub, zato jim je tudi vsa
ko, še tako nizko sredstvo dovolj dobro, da naš 
ugled in slogo uničijo. Deviza političnih strank je: 
„Ubij svojega nasprotnika! — — naša stanovska 
deviza pa bodi: ./Vzljubimo se v slogi nas!" 

Tajnik prečita na to resolucije, ki jih prinaša
mo na drugem mestu, katere je učiteljstvo z bur
nim odobravanjem sprejelo. Naslednji dan je od
šla deputacija učiteljstva na višji šolski svet in je 
višjemu šolskemu nadzornika izrekla obžalovanje 
na ! vse obsodbe vrednim napadom. 

+ Savinjsko učit društvo je zborovalo dne 
17. junija v Gomilskem ob lepi udeležbi. Po po
zdravu tov. predsednika nam je ta izročil tudi 
pozdrave tov. Rožanca Iz Srbije in Sevnika \z 
Koroške. Vračamo enako tovarišem z željo: Se
tev jugoslovanskega jedinstva naj raste in zori!« 

Šaleškemu učit. društvu hvala za vabilo ta 
na svidenje na Oljki! 

Resolucije, koje je sprejelo uCit dr ištvo za 
Maribor in okolico, so bile razgovarjane in tudi 
od našega društva sprejete. Jugoslovanskemu 
učitelju bodi stanovska edinost višek organi
zacije! 

Učiteljsko razsodišče: Savinjsko učit. društvo 
se strinja z uvedbo »Učitelj, razsodišča«, predlaga 
pa nekatere spremembe v poslovniku. Tozadevni 
predlogi so bili stavljeni po tov. Mejovšeku, in 
sicer: 

k členu II.: 
1. Posebna anketa, n. pr. sedanji odbor „Po

krajinskeca razsodišča«, naj sestavi seznam vseh 
dejanj, ki jih je smatrati kot nečastna, bi bila 
tudi sodnim potom kaznjiva. Po potrebi naj to 
ugotovi tudi sodni Izvedenec. 

(Ta predlog ima namen, da bi „Učit razsodi
šča« pri enakih dejanjih tudi enotno postopala.) 

2. Zoper učiteljstvo vložene ovadbe ta pri
tožbe na dkr. šol. svet, ki vsebujejo obsojanja ne
častnih dejanj, naj se odstopijo »Društvenemu raz
sodišču". Šele po preiskavi in izjavi istega, naj 
se uvede kazensko postopanje šolske oblasti, zo
ker osebo, oziroma isto oprosti. 

K členu IV. 
1. V vsakem okr. glavarstvu naj se osnuje 

»Okrajno učit. razsodišče«, čigar odbor volijo vsa 
učiteljska društva, dotičnega okraj, glavarstva
Uprava bodi taka: ■ 

a) Društveno učiteljsko razsodišče. 
b) Okrajno učiteljsko razsodišče. 
c) Pokrajinsko učiteljsko razsodišče. 
K členu VIII. 
1. Določa naj se, katere zadeve naj reiujelo 

posamezna »Učit. razsodišča«. »Pokrajinsko raz
sodišče naj vrši posle prizivnega senata. 

Prtzlvi nižjih razsodišč naj se predložijo »Po
zivnemu senatu«. 

2. Vsak član razsodišča je z obljubo in pis
meno Izjavo vezan, na tajnost obravnave In raz
sodb. 

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

+ Kongres v Beogradu. Legitimacije 
za železnico so došle. Udeleženci iz Ljub
ljane in bližnje okolice naj jih osebno 
dvignejo v pisarni strokovnega tajništva 
Zaveze. Zunanjim udeležencem jih raz
pošljemo prihodnje dni po pošti. Natančen 
vozni red objavimo v prihodnji številki 
,.Uč. Toy.", ki izide 8. julija. 

Društvene vesti. 
+ Zborovanje ljubljanskega učiteljstva. Kratek 

poziv je zadostoval; v telovadnici I. m. d. ljudske 
šole se je zbralo nad 150 ljublj. tovarišev in tova
rišic, — 16 jih je odsotnost opravičilo —■ da pro
testirajo članku, ki ga je pod naslovom »Razoča
ranje« prinesel »Slovenec« dne 20. junija. Članek 
ki jt naperjen proti uradnemu poročilu višjega 
šolskega nadzornika E. Gangla, žali tudi pri kon
ferenci navzoče učiteljstvo. 

Tovariš predsednik otvori zborovanje ta po
roča: Nesrečen element je zagrešil v dnevniki] 
..Slovenec" dne 20. junija sledeči članek: „Raz
očaranje". Na okrajnih učiteljskih konferencah naj 
bi okraj. šol. nadzorniki poučevali učiteljstvo \ 
vseh šolozadevajočih zadevah. Veselilo se je uči
teljstvo mestne okrajne konference, ker je priča
kovalo, da sliši po tako slovečem možu res kaj 
klenega. Pa koliko razočaranje! Iz pedagogike nič. 
iz didaktike nič ta tudi iz metodike nič. Ves 
Ganglov referat je izzvenel v praznih frazah. 
Skoraj me je sram, ker so poslušali te pleve celo 
profesorji z učiteljišča. Kakšno sodbo si bode 
ustvarili o učiteljstvu, če se višji šolski nadzornik, 
ki bi moral stati na višku pedagoške vede, take 
diskreditira. Take prazne fraze bi morda nekolike 
učinkovale po par litrih pri Steplču v Šiški — ne 
pa na uradni učiteljski konferenci. Prav je zadel 
učtelj, ki je Gangla po tem nastopu označil tako
le: Kar je D'Annunzio v italijanski armadi, to je 
Gangl v našem šolstvu. Veliko boljša sta bila re
ferata tov. Rapeta ta Kunaverja ta je učiteljstvo 



3. Razsodbe naj se dostavijo strankam pis

meno. 
Po tov. Lorberju je bil stavljen predlog, da 

naj se šolski, voditelji oproste dolžnosti samostoj

nega klasificiranja podrejenega učiteljstva. Pred

log je bil sprejet. 
„Načrt zakonov", objavljen v 23. štev. „Tov.", 

bo obravnavan pri prihodnjem zborovanju. Tov. 
predsednik priporoča temeljito proučevanje istega! 

Tudi o »Samopomoči« smo govorili, ta si po

vedali, da nam deželanom, ni v veliko pomoč. — 
O priliki prihodnjega zborovanja sumiramo svoja 
ninenja napram Samopomoči. 

O priliki kongresa v Beogradu bc zastopala 
naše društvo tov. J. Ahtikova. 

Delegatom za celjsko zborovanje sta bila vo

ljena tov.: Jakše ta Petrak. Namestnikom: tov. 
Brišnikova in tov. Zotter. 

Končno belježimo: V 16. št. »Učit. Tov.« je 
bil objavljen članek: »V Srbiji in pri nas«. Ta 
članek je radi nesporazumljenja povzročil nespo

razum. — Zadeva se je razjasnila in tovariški 
poravnala. — Tajnica. 

; Učiteljsko društvo za laški okraj zboruje 
v soboto dne 10. julija 1920 ob poluštirinajsti uri 
v šolskem poslopju na Zidanem mostu po nastop

nem sporedu: 1. Zapisnik. 2. Društvene in stanov

ske zadeve. 3. Načrt za preosnovo pravil okrajnih 
učiteljskih društev. 4. Razgovor o »Načrtu zakona 
o narodnih šolah za kraljevino SfiS«, predelanem 
po Zavezi. 5. Volitev društvenega učiteljskega 
razsodišča. 6. Slučajnosti in predlogi. Ob 13. uri 
pevska vaja. Z ozirom na pri zadnjem zborova

nju izraženo željo, da naj zboruje društvo še en

krat v tekočem šolskem letu, pričakuje polnošte

vilne udeležbe — odbor. 
+ Belokranjsko učit. društvo je zborovalo 

dne 27. maja t. 1. v Metliki; ker pa ni bi) dnevni 
red tega zborovanja izčrpan, pa 19. i. m. v Se

miču. Dnevni red je obsegal volitve, referat o ju

goslovanski ornamentiki in drugo. 1. Tov. Raci;: 
je poučno in zanimivo referiral. Predavanje je 
oživil z raznimi risbami, predlogami, vezeninami 
v originalu itd. 2. Delegati za Zavezino zborova

nje v Celju: Barle, Bevkova, Račič, namestniki: 
Gostiševa, Jurečič, Novak. 3. Učiteljskega kon

gresa v Beogradu se udeležita Blinčeva in Novak. 
4. Volitev v društveni odbor: Barle, predsednik: 
Vrtačičeva, podpredsednica; Megušarjeva, bla

gajničarka; Bukovčeva, tajnica; Erzincva, odbor

nica. 5. Volitev v učiteljsko razsodišče: Barle. 
predsednik; Megušarjeva. namestnica; Vardja

nova in Račič, prisednika; Jurečičeva ta Gruden 
zastopnika strank. 6. Soglasno se je sprejela reso

lucija: Pripoznali bomo javno kvalifikacijo, izvr

šeno le od okrajnih in višjih šolskih nadzornikov, 
Istotako so se sprejele vse resolucije, katere nam 
je predložilo »Učit. društvo za Maribor in bližnji: 
okolico«. 

+ Društvo upokojenega učiteljstva je imelo 
svoj letni občni zbor dne 16. junija t. 1. v šoli na 
Ledini. Po predsednikovem nagovoru in pozdravu 
}e poročal tajnik A. Javoršek, ki pravi, da je 
društvo napredovalo. Ono šteje danes 128 pravih 
ta osem podpornih članov, to je 14 več nego ob 
zadnjem občnem zboru. Podpornina članoma Fr. 
Ivancu z vsoto 53 K in K. Hrovatu z vsoto 10 K 
Izrekamo posebno zahvalo. 

Med letom je umrlo pet članov: zadnji je bil 
18. smrtni slučaj od 1. 1912. Iz okupiranega ozem

lja se je moralo nekaj članov črtati, ker ne pla

čujejo. 
Odbor je sestavljal in odpošiljal razne prošnje 

na višja šolska oblastva, prošnje, ki se tičejo 
gmotnega stanja, vsied katerega so žal upoko

jenci dandanes zelo, zelo nazaj potisnjeni. Kdaj 
nam zašije tozadevno milejše solnce, ne vemo. 

Blagajnik S. Puncah poroča, da je izplačal po 
umrlih članih preteklega leta skupno znesek 
930 K; v rezervni sklad ..Zaveze" 100 K in porav

nal 117 K režiških stroškov, ki so se vsled dra

ginje tako zdatno pomnožili. Poleg dohodkov v 
znesku 2098.23 K je bilo izdatkov v znesku 1396 K 
68 vin., nakar preostaja svota 701.55 K. Vpeljati 
ie bilo treba čekovni promet. Odbor je bil dalje 
prisiljen povišati plačevanje ob smrti članov zne

sek od 2.30 K na 2. 60 K, kar je občni zbor na

knadno in soglasno odobril: Zbor je vobče Izrekel 
svoje mnenje, da je povišek premajhen ter naro

čil odboru, da proučava do prihodnjega občnega 
zbora, kako ta za koliko naj se še prispevek 
dvigne z namenom, da bo pogrebna podpora za 
pokojnikom večja in da se morejo režiški stroški 
kriti. 

Odbor je vpeljal tudi pri sprejemanju novih 
članov zdravniški certifikat, čemur zbor tudi 
naknadno in soglasne pritrdi. Skazalo se je, da se 
je hotelo društvo zlorabiti. 

Pregledovalca računov sta našla dohodke 
kakor izdatke vse v polnem redu. 

Izvolitev novega odbora se je izvršila pi. 
vzkliku ter je ostal dosedanji nadalje. Na meste 
gospe Felic. Kokalj je stopil v nov odbor Ivar 
Lokar. 

Ce bi imel kaj potožiti, rekel bi: Tovariši(ice) i 
Malo več zanimanja, malo bolj se udeležujte obč 
zbora, da se vam ne bo treba potem s praznim: 
besedami opravičevati! S. P. 

+ Učiteljsko društvo za ljubljansko okolico je 
zborovalo 16. junija 1920 v Ljubljani v telovad

nici šole na Ledini ob obilni udeležbi (66 članov) 
Predsednik tov. Žirovnik je toplo pozdravil na

vzoče ter predaval nato o splošnem položaju uči

teljstva in prav poljudno In poučno o razviti« 
ljudske šole ter o zgodovini našega stanu. Izbor

nemu poročilu je sledilo splošno odobravanje ir 
so vsi navzoči izrekli željo, da priobči tovarii 
Žirovnik svoje poročilo v podlistku Učit. Tovariša 

j ka in Schretaerja, katera sta s svojim pedagoškim 
I delovanjem povzdignila šolstvo na visoko stopnjo. 

Navzoči so zaklicali: »Slava njihovemu spominu!« 
I Delegatom za Zavezino zborovanje v Celju sta 

bila voljena tov. Urbančič iz Polhovega Gradca ta 
gospa MajerHromeč iz D. M. v Polju; namest

nikom pa tov. Kumelj z Viča ter tovarišica gdč. 
Kalanova iz št . Vida. 

Tov. Engelsberger je predaval »O idejni strani 
dobrovoljskega pokreta v Rusiji«. Njegovo pre

davanje je bilo jako zanimivo in je bila želja vseh, 
da se tudi to predavanje priobči v »Učit. Tov.«. 

Občni zbor je sprejel sledeče predloge, ozir. 
resolucije: (Žirovnik): 1. Vsi učitelji moramo biti 
v stanovskih, posebno materialnih zadevah str

njeni, da se nam ne godi krivica. Pozdravljamo 
torej Udruženje vsega jugoslovanskega učiteljstva 
v eno telo — eno društvo. Dokler pa to udruženje 
ni izvršeno, ostanejo učit. društva, kakoršna so 

a do sedaj pod vodstvom »Zaveze«. Jedn r ' 
pravila okr. učit društev se potrdijo, Članarino 
uaj pobira tajništvo »Zaveze«, katero potem pošlje 
društvom njihov delež. 

2. Voditelj šole mora biti posebno zmožen in 
vzoren učitelj in kot tak prijatelj in oče svojim 
prideljenim učiteljem. Tak vodja pa ne more ta 
ne sme javn« grajati svojih tovarišev, nego raje 
kar med štirimi očmi, v potrebi tudi pri domačih 
konferencah, a le v skrajni sili pred višjo go

sposko. Zato pa zbor sklene: Viš. šol. svet se na

prosi, da odveze voditelja šole dolžnosti sodelo

vati pri javni kvalifikaciji njegovega učiteljstva. 
3. Učitelj se ne vtikaj v politiko in njene 

spletke. Kot kulturni delavec mora biti v javnem 
življenju nad političnimi strankami ta lahko so

deluje pri vsaki kulturni prireditvi in rad pomaga 
vsakemu stanu do napredka. Kmeta bodo učitelji 
najbolj podpirali, če bodo imeli lepe šol. vrte, ve

like drevesnice in zbirali mlado in staro pri go

spodarskih predavanjih. Politično sodelovanje pa 
učitelji odklanjajo. 

(Mikuš:) 4. Zveza učit. društev naj naprosi 
viš. šol. svet, da se daje učiteljiščnikom prednost 
pri vzprejemu v učiteljske tečaje, ker učite

ljiščnik, ki vstopi že z veseljem do stanu v uči

teljišče, bo pač boljši šolnik, kakor pa kak gimna

zijec, ki samo zaradi hitre lastne preskrbe vstopi 
v stan. 

5. Na deških šolah naj se da prednost moškim 
prosilcem zlasti v mestu. 

(Urbančič:) 6. Zastopniki učiteljstva v viš. 
šol. svetu se poživljajo, da dosledno pri sodelo

vanju pri sestavi važnih odredb zbero mnenja 
ukr. učit. društev. 7. Glede nadzorovanja učitelj

stva po voditeljih šole se izreka občni zbor za 
resolucije ljubljanskega učit. društva. 

(Mihelič:) 8. Predsednik naj izposluje, da se 
izvrše volitve učiteljskih zastopnikov v okr. šol. 
svet. 

(Korbar:) 9. Naše društvo naj posreduje pri 
»Zavezi«, da ta izposluje na merodajnem mestu, 
da imej učiteljstvo ne samo aktivne, ampak tudi 
pasivno volilno pravico. 

10. Zaveza deluj na to, da se za mesto okr. 
šol. nadzornika za naš okraj vzamejo v poštev v 
prvi vrsti tovariši: Kante, Trošt, Rape. 

(Štrans:) 11. Učit. društvo ljubi, okolice je 
mnenja, da naj bo »Učit. Tovariš« stanovsko gla

silo In naj po možnosti na osebne napade le krat

ko odgovarja. 
(Engelsberger:) 12. Današnji občni zbor iz

reka soglasno zaupnico viš. Šol. nadzorniku tov. 
Ganglti. Ta predlog je bil sprejet z vsem navdu

šenjem in učiteljstvo je z burnim odobravanjem 
in ploskanjem pokazalo, kako ceni svojega viš. 
šol. nadzornika ta kako nad vse priljubljen mn je 
tov. viš. šol. nadzornik OangL 

Predsednik je pozdravil med zborovanjem 
došlega okr. šol. nadzornika M. Kanteta, ki je po

kazal, da ve ceniti delo učiteljstva in ki kot nje

gov pravi prijatelj, če le možno, poseča učit. zbo

rovanja ter dviga moralno zavest učiteljstva. G. 
nadzornik je povedal, da radi gmotnih razmer ne 
bo letos okr. učit. konference, pač pa je mogoč 
sestanek vseh voditeljev šol v okraju. — Vse 
zborovanje je bilo jako živahno ter je podalo živo 
zanimanje učiteljstva za povzdigo šole in našega 
stanu. 

Naš starosta predsednik tov. Žirovnik, ki je 
z mladeniško spretnostjo vodil zborovanje, je 
imel prav, ko je poudarjal v svojem znamenitem, 
aktualnem poročilu: »Sreča naroda, slava domo

vine naj bo naš cilj!" — Takih zborovanj si želimo 
večkrat. — Tajnik. 

+ Učiteljsko društvo za ptujski okraj je zbo

rovalo v Ptuju v četrtek 10. t. m. Dasi se nam 
zjutraj, ko smo deželani morali prijeti za potno 
palico, ni obetal lep dan, je bila udeležba prav 
povoljna. Od nenavzočlh tovarišev(ic) smo zabe

ležili tudi nekaj takih, ki jih še v tekočem šolskem 
letu sploh nismo videli pri zborovanju. To so oni. 
ki prežijo samo na sad organizacije, za vse drugo 

j se pa ne brigajo. Pri letnem poročilu bomo imena 
! takšnih brezbrižnežev objavili. 

Tov. predsednik Klemenčič je ob otvoritvi 
I zborovanja izrazil veselje na tako dobri udeležbi 

in nato prečkal dopisa rodbine preminulega rav

! natelja Schreinerja, v kojih se izreka učiteljstvu 
j zahvala za udeležbo pri pogrebu in za izraženo 
i sožalje potom društvenega predsednika. Spo

! minjali smo se preminulega odličnega in velede

lavnega slovenskega pedagoga In pisatelja, ka

terega ni dičil zlati avstrijski zaslužni križec za 
njegove velike zasluge na šolskem polju. Slavijc 
ga le dela njegova in . slovensko učiteljstvo ga 
ohrani tembolj v blagem in častnem spominu. 

Čitanju drugih dopisov je sledilo interesantne 
n<i^aim,ranii> rofpmta »O izrtooolnitvi zdravstve

nega pouka v ljudskih šolah«. Predavatelj gospod 
okrajni zdravnik dr. Vrečko s tem referatom al 
dal le jako praktičnega navodila za zdravstveni 
pouk v ljudskih šolah, temveč je tudi dokazal, da 
je učiteljstvo važni faktor, ki naj pridobi nared za 
to, da bo imel zaupanje v zdravstvene predpise in 

' se tako varoval raznovrstnega okuženja. Na splo

šno željo navzočih bode gospod zdravnik svoj 
referat objavil v listu »Zdravje«, katerega izdaja 
društvo za čuvanje narodnega zdravja in ga ima 
vsaka narodna šola. Gospod referent nam je na

dalje tudi obljubil, da bo nam pri zborovanjih v 
bodočem šolskem letu nudil predavanja za posa

mezne vsakdanje bolezni. 
Nato nam je tovariš predsednik podal svoje 

misli, kako naj šolski vodja postopa pri uspo

sobljenostnem ocenjanju učiteljstva. Omenlal je 
| razne tozadevne glasove iz Učit. Tov., a on si je 
i zbiral srednjo pot, po kateri ne bi bilo šolskim 
l voditeljem težavno se odzvati ukazu, če je uči

| teljstvo na šoli po svojih močeh delavno, kole

j gijalno in skrbi za to, da varuje čast svojemu 
I stanu. Večinoma smo se strinjali z dodatnim pred

| logom tov. Majcena, da naj šolski nadzornik ob 
! priliki inšpekcijske konference v navzočnosti vse

i ga učiteljstva sporazumno s šolskim vodstvom 
| klasificira delovanje posameznih učnih moči. 

Na predlog tovariša nadzornika Flereta se je 
[ soglasno sklenilo naprositi Zavezo: 1. Naj pred

I laga pri višjem šolskem svetu, da odredi okrajne 
; uradne konference šolskih vodstev, kjer bi se po

\ svetovalo in sklepalo v enotnem postopanju pri 
usposobljenostnem ocenjevanju učiteljstva. 

2. V ta namen naj se skllčejo v najkrajšem 
času rudi vsi okrajni šol. nadzorniki na sestanek. 

3. Rok za predložitev službenega popisa od 
strani ravnateljev in šolskih vodstev naj se po

! daljša. 
Za delegate za Zavezino zborovanje so se do

ločili: Flere, Kveder, Šeligo, za namestnike pa 
Zolnir, 2iher, Voršič. 

Učiteljskega kongresa se bodo udeležili: Flere 
Pavel, Flere Nika, Kveder Drago, Zolnir Ivan ta 
Zolnir Oskar. Hvaležno so odklonili gmotno pod

' poro iz društvene blagajne ali iz žepov društvenih 
; članov. 

Tovariš nadzornik Flere poroča, de. se je 
j oživelo društvo za otroško varstvo in mladinsko 

skrb za sodni okraj ptujski. To društvo prevza

me tudi oblastno zaščito dece kot krajevno za

ščito ter bo v tem oziru delovalo kot uradni organ 
državne uprave. Nadeja se, da bo učiteljstvo sto

rilo vse, da bo to važno človekoljubno društvo 
krepko uspevalo. 

Nato je bil sledeči predlog vrle tovarišice Še

ligove soglasno sprejet: Učiteljsko društvo za 
ptujski okraj zavrača predloge tov. Brinarja in 
Scrajnika iz Celja. 1. Niti za vzdržanje discipline, 

[ niti za zastopanje v javnosti ni treba na dekliških 
meščanskih šolah ravnatelja in druge moške 

j moči. 
2. Strokovno učiteljstvo na dekliških meščan

| skih šolah naj uživa iste prejemke kakor strokov

; ni učitelji. Istemu delu, isto plačilo. 
Po razgovoru z gimnazijskim ravnateljem 

Vajdo in z ravnateljem deške meščanske šole Kve

, drom glede vstopa učencev ljudske šole v te za

vode je predsednik zaključil lepo vspelo zboro

vanje. 
Čas nam ni dopuščal, da bi se seznanili z re

i feratom tov. nadzornika „0 smernicah za sestavo 
i podrobnega učnega načrta; sklenili smo pa, da se 
i 5. avgusta snidemo. Upamo, da bo imenovano pre

j davanje, ki je velikega praktičnega pomena in bc 
j pospešilo tozadevno enotno postopanje v šol

I skem okraju, privedlo vse tovariše v Mladiko v 
j Ptuju. Razven tega še čaka mnogo važnih zadev 
I rešitve, Toraj le vkup, le vkup . . . 

Tovarišica blagajničarka bode četrt ure pred 
| zborovanjem pobirala članarino. Vsak naj plača 

kolikor še dolguje za tekoče leto, sicer društve 
; ne more izpolniti svoje dolžnosti napram Zavezi, 

Janko Lešnik, tajnik. 
+ Učiteljsko društvo za marbreškl okraj je 

I zborovalo v četrtek 10. junija 1920 v Marbregu. 
i Udeležba je bila povoljna; zbranih je bilo 26 čla

1 nov, odsotni so bili 4 radi bolezni, 2 pa sta bila 
nujno zaposlena drugod. 

Predsednik tov. Mirko Lešnik je otvorll zbo

j rovanje ob pol 10. uri, pozdravil navzoče, v prvi 
! vrsti g. predavatelja dr. Ljud. Pivka iz Maribora. 
I Nato je podal kratek pregled o delovanju društva 
l od zadnjega zborovanja; naznanil, da je zboro

I vanje, sklicano za dne 22. aprila 1920 radi železul

I carske stavke izostalo, ker vsled te ni mogel priti 
j predsednik sam, ki je zaposlen tačas na Koro

I škem. kakor tudi ne g. predavatelj Iz Maribora; 
skrajno slabo vreme pa je zadržalo večino dru

gih članov. Predsednik se spomni smrti našega 
največjega pedagoga in neutrudijivega delavca na 
pedagoškem in splošno kulturnem polju, g. ravna

telja H. Schreinerja. V znak žalosti so zborovalci 
ustali in zaklicali velikemu možu, ki ga bode vsak, 

j kdor ga je poznal, ohrani v prijetnem spominu 
I trikratni »Slava!« — Nadclje omeni predsednik, 
; da je okrajni zastop marbreškl v seji dne 4. aprila 
i 1920 v svesti si, da bode šolske zadeve v okraju 
1 najlažje zastopal šolnik, izvolil njega kot člana v 
| okrajni šolski svet marbreški. — Zraven zastop

nika učiteljstva tov. Simona Viherja je torej član 
; okr. šolskega sveta tudi naš predsednik, kar nair 
! je porok, da marbreški okrajni šolski svet ne bode 
j deloval proti šolstvu ta učiteljstvu. 

Ko so se rešili dopisi je predaval g. dr. Pivko 
I na splošno zadovoijnost vseh navzočih o temi: 
I Stremljenje Jugoslovanov po kulturnem in knjiž

' nem edinstvu.« Z bistrim očesom je pogledal g 
i oredavateli v preteklost, nam predočil vse okol

nosti, ki so ovirale ali pospeševale naše ujedinje

I nje, obrazložil nam kot naravno posledico vsega 
| naš današnji položaj ta preroško napovedal naše 
| popolno ujedinjenje na tem polju, ki ga ne bode 

zadržala nobena sila.  Zanimivim, poldrugo uro 
; trajajočim izvajanjem, so sledili navzoči z napeto 
j pozornostjo. 

Pretresla so se nato pravila za učiteljska 
i društva ter se predrugačila v toliko, da bodo tudi 
' za naše razmere primerna. 

Tudi naredba glede javne kvalifikacije se je 
' vzela v pretres ter so se sklenile sledeče reso
! lucije: 

1. Učiteljstvo marbreškega okraja pozdravlja 
| naredbo o javni kvalifikaciji z dne 23. aprila 1920, 
j ker se je z izdajo te naredbe izpolnila večletna 
j ta popolnoma utemeljena želja učiteljstva. V sve

: sti smo si, da je poverjeništvo izdalo to naredbo 
v najboljši veri, ustreči z njo učiteljstvu. Opozar

j jamo pa, da bi bilo primernejše, da ocenjuje uči

| teljstvo z redi samo nadzornik. Če se že zahteva 
! ocena po šol. voditeljih, naj bode ta le informa

| tivna in splošna, ne pa precizna v redih, ker bi 
j tako precizno razredovanje od dveh faktorjev Iz

■ zvalo lahko spore med vodji, nadzorniki in pod

! rejenim učiteijstvom. 
2. Ocenjevalna komisija se naj omejuje iz

| ključno le na šolsko delovanje učiteljstva. 
3. Vsakemu nadzorniku se naj določi le toliko 

! šol, da bode lahko samostojno ocenjeval podrejeno 
■ učiteljstvo. 

4. Vsakemu učitelju bodi dovoljen vpogled le 
; v njegovo pola 

Delegatom za zborovanje »Zaveze« se doioči 
; zraven predsednika še tov. V. Porekar, namest
! nikom pa tov. J. Golob. 

Soglasno so se sprejele resolucije, ki so bile 
i že sprejete pri zborovanju učiteljskih društev v 
| Mariboru, Velikovcu in Pliberku glede našega 
| stališča v stanovski organizaciji. 

Sklene se še nadalje, da izdelajo vse šole 
j okraja zemljevide domačega okoliša ter se take 
j zberejo vsa krajevna imena v okraju. Na podlagi 
: teh zemljevidov se naj izdela potem zemljevid 
\ okraja in zberejo se naj vse pravljice, znane v 
i okraju. Tov. Porekar bode zbral do prihodnjega 
. zborovanja snov za telovadbo in bode poročal c 

tem pri prihodnjem zborovanju. Sklenilo se Je 
i priporočati, da se izdaja poseben »Uradni list za 
j šolstvo«. V spomin H. Schreinerja se daruje zne

! sek 200 K učiteljskemu konviktu iz društvene bla

j gajne. — Tajnik. 
+ Kamniško učiteljsko društvo je zborovale 

i dne 17. junija 1920 v šolskem poslopju v Radom

j ljah. Kljub izredno slabemu vremenu se je zbrale 
' 25 društvenikov. Tovariš Tomo Petrovec je s pri

srčnim pozdravom otvoril zborovanje. 
Po tem pozdravnem nagovoru se je prečital 

i zapisnik zadnjega občnega zbora ki se je odobril. 
Na dnevni red je prišla potem volitev dele

I grua za učiteljsko zborovanje »Zaveze« v Celju. 
i Ker je našega društva 47 članov, se določi en de

j legat in sicer je bil izvoljen za delegata tovariS 
j Mirko Praprotnik. Kot namestnik predsednika s« 
, udeleži tega zborovanja tovariš Ivan Šmajdek. 

V društveno razsodišče so bili izvoljeni: Pred

I sednik: tov. Janko Toman, nadučitelj v Moravčah; 
preds. nam.: tov. Peter Sire, učitelj v Mengšu; 

' 1. prisednik: tovarišica Zinka Bole, učiteljica v 
Domžalah; 2. prisednik: tov. Franc Jordan, nad

I učitelj v Ihanu; 1. pris. nam.: tovarišica Marija 
: Estova, učiteljica na Rovih; 2. pris. nam.: tovariš 
I Rudolf Knez, učitelj v Št. Vidu. 

Predsednik Tomo Petrovec je nato omenil, da 
j pozivlia okrožnica »Zaveze«, naj stopijo učiteljska 
' društva v stik s »Slomškovo zvezo« glede »Uni

je« ter vprašal navzoče učiteljstvo, kakšno stali

I šče zavzema napram temu. Soglasno se je skle

I P;1O, da se zborovanje s »Slomškovo zvezo« opu

! sti. — Nadalje se je sklenilo, da se na resolucije 
i »Mariborskega učiteljskega društva« odgovori, da 
! kamniško učiteljsko društvo ne soglaša s temi re

! solucijami. 
Glede kvalifikacije učiteljstva po šolskih vo

j diteljih se je na predlog tovariša Smoleta sesta

. vila resolucija, da se naj kvalifikacija učiteljstva 
I po šolskih voditeljih popolnoma opusti. Ta pred

i iosr je bil soglasno sprejet. 
Pri slučajnostih se je sklenilo, da naj se čla

nom društva sporoči, da se opravičijo pismeno ali 
po drugi osebi tovarišici tajnici, ako se ne udeleže 

! učiteljskih zborovanj. 
Na prdlog tovariša Ivana Šmajdeka se je so

lasno sklenilo, da se tovarišu Luka Jelencu \ 
i Ljubljani izreče zaupnica z ozirom na napade na 
\ njegovo osebo. 

S tem je bil dnevni red izčrpan. Predsednik 
\ tov. Tomo Petrovec se je še enkrat zahvalil zbo

rovalcem ter zaključil zborovanje. 
+ Učiteljsko društvo za laški okraj je zboro

valo dne 17. junija na Zidanem mostu. Ako se po

misli, da so bil? primorani nekateri udeležniki 
vsled slabe prometne zveze priti že na predvečer 
na kraj zborovanja, drugI se pa že tudi pred 4, 
uro podati od doma, mora jim vsakdo priznati ne 
le stanovske zavednosti, temveč tudi nje požrtvo

; valnosti. Vsa čast jim! Delegatom v Celje sta Iz

voljena tovariša Četina Ivo in Pukmeister Jakob; 
namestnici pa sta tovarišici Drobničeva ta Ste

genškova. V Beograd pošilja društvo svojega 
predsednika tov. A. Gnusa. 

Za ta dan naprošeni predavatelj g. dr. Ljud. 
; Pivko je govoril o nekaterih redovnih vajah te

: lovadbe. Dasi nam znan po svojih spisih mladin

! skih iger kot veščak telovadbe in telesne vzgoje, 
! napravil nam je s svojim temeljitim in zaokrože

'■ nim nredavanjem prijeten užitek, od katerega je 
vsakdo navzočih oridobil. Le škoda, da se je mo



ral omejiti vsled nedostatka časa samo na neka
tere najvažnejše točke in vprašanja. Hvaležni pa 
bodemo gospodu predavatelju za knjigo o telo
vadbi, katero sestavlja. 

Prihodnjič zborujemo početkom meseca julija. 
Dan se pravočasno razglasi. Na snidenje! 

Radovljiško okrajno učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 17. junija v Lescah. Vkljub grozno 
slabemu vremenu nas je prihitelo od vseh strani 
nad 40 članov. Predsednik pozdravi navzoče, po
sebno pa tovariša akademika Zupančiča, ki je na 
novo nastopil službo v okraju. Nato nadaljuje to
variš predsednik Jan. Baraga svoj referat: Ra
čunstvo v ljudski šoli, kjer smo slišali zopet mno
go novega in posebnega. Referat se bo nadaljeval 
še na prihodnjih zborovanjih. Blagajničarka se je 
pritoževala zopet nad zamudniki. Tovarišice in to
variši! Nekateri še za lansko leto niste udnine 
plačali. Zavedajte se te svoje mlačnosti pa porav
najte za lansko leto in vsaj še za prvo polovico 
tekočega leta. Imena zamudnikov se bodo pre
brala na prihodnjem zborovanju. Po pravilih pre
stane biti član, kdor ne plačuje redno udnine. Naj 
bo to zadnji opomin! Sklenilo se je pozvati Za
vezo, da deluje pri vladi z vsemi močmi, da bi 
bilo tudi učiteljstvo deležno zaplenjenega Pollako
vega usnja. Nato se je izvolilo članstvo učitelj
skega razsodišča in sicer: Predsednik: Stupica, 
podpredsednik: Hude, prisednika: Baebler Leo
pold in Jeglič Amalija, za namestnika pa: Zupan
čič ta Katarina Drol. Sklenilo se je dalje, da pri
stopi društvo kot član k »Tvornici učil« z enkrat
nim deležem. Ker je bila v zadnjem času po slo
venskih dnevnikih objavljena notica glede imeno
vanja tovariša Jakliča za šol. voditelja v Radov
ljici ter bilo organizirano učiteljstvo pozvano, 
kakšno stališče da zavzema, se je tudi o tem skle
palo. Sklenilo se je poslati v »Slov. Narod« ta v 
»Jugoslavijo« članek, da učiteljsko društvo po
polnoma odobrava imenovanje tov. Jakliča za šol
skega voditelja v Radovljici, ter izjavlja, da so 
vsi napadi na njega po časopisih neutemeljeni. 
Sprejele so se resolucije glede učiteljskih plač ta 
zapostavljanja učiteljstva pri sestavljanju statusa 
državnih uradnikov, glede deželnih in okrajnih 
učiteljskih konferenc ta radi pasivne učiteljske 
volilne pravice. Vse tri resolucije se odpošljejo na 
Zavezo v Ljubljano. Ker se bliža predlaganje in 
imenovanje novega okrajnega šolskega nadzornika 
in ima v teh dneh okr. šolski svet o tem svojo 
sejo, je sklenilo učiteljstvo, da bo energično pro
testiralo proti vsakemu imenovanju nadzornika 
brez vednosti ta sodelovanja učit. okr. društva. 

Tajnik. 


